

# Notes sur le District de Kigezi<sup>1</sup>

(d'après les notes du Père Torelli)

## Géographie physique

### Limites

Le Kigezi est un district de la Western Province de l'Uganda Protectorat en 30° longitude et 1° 15 latitude Sud (place relative de Kabale)\

Il est limité

Au Nord par l'Edward et Nkaizi River

à l'Est par le Nkole

Au Sud par le Rwanda Belge

à l'Ouest par le Congo Belge

### Superficie

Le Kigezi a une superficie de 2 045 square miles dont 71 en eux

### Population

D'après le recensement de 1931, la population total est de 225 668, donnant au square mile 114 habitants.

### Climat

Le Kigezi reçoit ses pluies de l'Est ; elles atteindraient au maximum jusqu'à 72 inches ; le moyenne est de 42 inches,

La température moyenne est de 17° ou 63 Far., à certaines époques le givre apparait dans les vallées de Kabale (Ibabo en langue indigène). Les brouillards sont très fréquents dans le Ndorwa.

Le climat est toutefois différent suivant les lieux auxquels on se reports

Le Kigezi est un massif montagneux d'une altitude moyenne de 7000 pieds qui domine les plaines de Mpororo, le Rwanda, le Congo et le Rusumbura.

Ce massif forme en son centre la ligne de partage des eaux entre L'Edward et le Victoria

Les principaux sommets sont : Bihunge, Mpungu, Rutoma, Ninaiguru. Sur la frontière Ouest-Sud-Ouest se dressent trois volcans éteints

Le Muhabura = 13 493 pieds

Le Ngahinga = 9 440 pies

Le Sabinyo = 11 990 pieds

Ces volcans font partie du groupe volcanique encore en activité au Congo et sont postérieurs aux multiples volcans qui pullulent au Bufumbira.

---

<sup>1</sup> Archivio Casa Gen., Padri Bianchi, Roma, P156 / 9 Typographie de trois pages, la couverture a une note au crayon entre crochets 1932 environ

## Hydrographie

Le Kigezi donne naissance à l'Isasa River qui se jette dans l'Edward, et à la Muvumba qui se dirige vers le Victoria. Toutes les deux prennent leur source à Kakyenaga

On peut citer parmi les principales rivières : la Ruchuru, qui sort du lac Mutanda ; l'Ihizo, affluent de l'Isasa et venant de Mubwindi ; le Ntungwe qui prend sa source au Nkole. Cette dernière rivière traverse un long marais de près de 30 miles de long avant de se précipiter dans la vallée de Nyalysanje par une belle cascade d'environ 90 pieds de haut, un des points les plus pittoresques du Kigezi.

Les vallées sont couvertes de large papyrus

Le Kigezi est outre semé de multiples lac dont les principaux sont le Munyonyi, tentacule de 30 km de long ; le Mutanda de forme ovale ; le Chafi ; le Muleka et le Mugisha. Les deux premiers sont parsemés de nombreux îlots.

La vallée du Ntungwe est riche en eaux thermales

## Geographie Politique

Le capitale du Kigezi est Kabale, résidence du D. C.

Le pays est divisé en cinq provinces

Le Ndorwa avec une population totale de 78 596

Le Lukiga, population totale 54 493

Le Ruzumbura, population totale 30 555

Le Kinkezi, population totale 18 005

Le Bufumbira, population totale 44 019

Il y a entre autre l'enclave du fort, à Kabale, qui relève du fort mais en appel à Ndorwa

## Administration

Le pays est sous le Gouvernement direct du drapeau britannique. Car il n'existe pas de chef unique. A certain époque le D. C. réunit les chefs par débattre à Kabale les questions pendantes, mais il n'existe pas de Luhiko indigène comme au Buganda. Ce mode d'administration est le résultat de l'état du pays avant l'occupation. Le Ndorwa et le Lukiga n'avaient point de chefs reconnus. Plusieurs essais avaient été faits par de petits chefs pour dominer les autres, mais sans succès.

## Ethnologie

Le Kigezi est habité par les divers groupes ethniques du centre africain : Hamites, Bantu, Pygmoïdes.

Par la force de choses les Hamites se sont fondus aux bantu qui eux aussi se sont mêlés aux pygmées, gouvernés encore récemment par Katurege

Le Mutwa vit en kraal isolé et vit de chasses et de quémandage

Le Mukiga vit en groupes de gros villages dans les vallées. Le Mutwa avait forcé la population à se blottir ainsi dans les vallées, le long des marais où elle se réfugiait pour éviter les flèches de l'habitat des forêts. Le Mukiga est cultivateur.

### Religion

Présentement la religion chrétienne a pris un grand élan au Kigezi. Beaucoup ont abandonné le fétichisme et la religion des mânes pour servir Dieu qu'ils connaissaient sans l'honorer.

La population païenne est encore d'environ 215 300 ; les Protestant sont 4 087 ; les Catholiques 5 615 ; mais compter les catéchumènes qui sont environs 36 000 ; les musulmans 617'

On compte au Kigezi trois missions catholiques : Rushoroza (Kabale) Mutolere (au Bufumbira) et Nyakibare (Lusumbura).

Les Protestants ont une mission et un hôpital à Kabale

### Richesses du pays

La faune du pays peut donner cette particularité de présenter des gorilles. Par ailleurs elle est semblable au reste du Protectorat

La forêt de Bambous qui se trouve dans les montagnes à l'Ouest de Kabale est peuplée de nombreux éléphants.

La flore du Kigezi possède toutes les richesses des diverses forêts du Protectorat.

Le Gouvernement par les plantations de cafières travaille à la richesse future des Bakiga. Le 'Black Wattle' sera lui aussi d'une grande utilité économique dans un avenir lointain pour l'exportation du tanin. En outre le Gouvernement a peuplé les lacs de silures qui dès maintenant sont une source de revenu.

Les richesses minières sont encore inexploitées, mais on signale la présence de paillettes aurifères qui roulent dans Ntungwe, L'Ihigo et ses affluents.<sup>2</sup>

### Appendices

En 1909 la Commission Belge s'établit à Nkumba, mais cède en Mai 1911 le poste et territoire adjacents aux autorités anglaises.

En Septembre 1911 le Capitaine Reid s'empare de Nyamumuza, prêtresse de Nyabingi sujette du territoire allemand. Celui-ci rectifie la frontière cède aux Anglais une partie du territoire sise au Nord du 1<sup>er</sup> degré de latitude.

L'administration civile prend en mains les rênes du gouvernement du pays à Nkumba en Octobre 1902. En 1914, quelque temps après la déclaration de guerre, Mr Sullivan transporta le siège de l'administration à Kabale.

Précédemment, en 1913 le Capitaine Macombey établit des régents sous la surveillance général de Sebalijja. En 1917 Mr Mac Dongall introduit les premiers chefs de Gombolola et à partir de ce moment le pays se constitue sur le modèle des provinces du Buganda, avec miruka, batongole, et Batikiri (chefs de villages).

---

<sup>2</sup> Les nombreuses forêts du pays sont du genre des forêts appelées forêts galeries, sur le bord des cours d'eau. Il n'existe pas de grandes forêts vierges comme au Congo. La plus importante est dans le Kinkezi. Les essences de bois sont peu remarquables, la plus importante est le podocarpus (conifères tropicaux).

## Notes on the Kigezi District<sup>3</sup>

(from Father Torelli's notes)

### Physical geography

#### Boundaries

Kigezi is a district of the Western Province of Uganda Protectorate in 30° longitude and 1° 15' south latitude (Kabale)

It is bounded

to the North by the Edward and Nkaizi River

to the East by the Nkole

to the South by Belgian Rwanda

to the West by the Belgian Congo

#### Area

The Kigezi has an area of 2,045 square miles of which 71 is water

#### Population

According to the 1931 census, the total population is 225,668, giving 114 inhabitants per square mile.

#### Weather

Kigezi receives its rains from the East; they can reach a maximum of 72 inches; the average is 42 inches,

The average temperature is 17° or 63 Far. At certain times frost appears in the valleys of Kabale (*ibabo* in native language). Mists are very common in Ndorwa.

The climate is however different depending on the places to which we refer

Kigezi is a mountain range with an average altitude of 7000 feet which dominates the plains of Mpororo, Rwanda, Congo and Rusumbura.

This massif forms, in its centre, the watershed between lakes Edward and Victoria

The main peaks are: Bihunge, Mpungu, Rutoma, Ninaiguru. On the West-South-West border stand three extinct volcanoes

Muhabura = 13,493 feet

Ngahinga = 9,440 magpies

Sabinyo = 11,990 feet

These volcanoes are part of the volcanic group still active in Congo and are posterior to the multiple volcanic cones that swarm Bufumbira.

#### Hydrography

---

<sup>3</sup> White Fathers Archives, Rome, P156/9 Three-page typescript, the cover has a bracketed pencil note 1932 environ, i.e. c. 1932

Kigezi gives birth to the Isasa River which flows into the Edward, and the Muvumba which flows to the Victoria. Both have their source in Kakyenaga

Among the main rivers, we can cite: the Ruchuru, which comes out of Lake Mutanda; the Ihizo, a tributary of Isasa and coming from Mubwindi; the Ntungwe which has its source in the Nkole.

This last river crosses a long marsh almost 30 miles long before rushing into the Nyalysanje valley by a beautiful waterfall of around 90 feet high, one of the most picturesque points in Kigezi.

The valleys are covered with large papyrus

The Kigezi is also sown with multiple lakes, the main ones being the Munyonyi, a tentacle 30 km long; the oval-shaped Mutanda; the Chafi; Muleka and Mugisha. The first two are dotted with numerous islands.

The Ntungwe valley is rich in thermal waters

### Political Geography

The capital of Kigezi is Kabale, residence of the D.C.

The country is divided into five provinces

Ndorwa with a total population of 78,596

Lukiga, total population 54,493

Ruzumbura, total population 30,555

Kinkezi, total population 18,005

Bufumbira, total population 44,019

There is among others the enclave of the fort, in Kabale, which comes under the Kabale but under appeal by Ndorwa

### Administration

The country is under the direct Government of the British flag. This is because there isn't an overall chief. At certain times the D. C. brings together the chiefs to debate pending questions in Kabale, but there is no indigenous Luhiko like in Buganda. This mode of administration was the result of the state of the country before the occupation. Ndorwa and the Lukiga had no recognized leaders. Several attempts had been made by small chiefs to dominate others, but without success.

### Ethnology

Kigezi is inhabited by various ethnic groups of central Africa: Hamites, Bantu, Pygmoides.

Due to circumstances the Hamites merged with the Bantu who also mixed with pygmies, governed until recently by Katurege

The Mutwa lives in an isolated kraal and lives on hunting and begging

The Mukiga lives in groups of large villages in the valleys. The Mutwa had forced the population to huddle in the valleys along the marshes where they took refuge to avoid the arrows of the forest habitat.

The Mukiga is a cultivator.

## Religion

Currently the Christian religion has taken a big boost in Kigezi. Many have abandoned fetishism and the religion of spirits to serve the God they knew without honouring him.

The pagan population is still around 215,300; the Protestants are 4,087; Catholics 5,615; but count the catechumens who are around 36,000; Muslims 617

There are three Catholic missions in Kigezi: Rushoroza (Kabale) Mutolere (in Bufumbira) and Nyakibare (Lusumbura).

The Protestants have a mission and hospital in Kabale

## Wealth of the country

The fauna of the country is particularly represented by gorillas. Otherwise, it is similar to the rest of the Protectorate

The bamboo forest in the mountains west of Kabale is home to many elephants.

The flora of Kigezi has all the riches of the various forests of the Protectorate.

The Government through coffee plantations, works for the future wealth of the Bakiga. The 'Black Wattle' will also be of great economic use in the distant future for the export of tannin. In addition, the Government has populated the lakes with catfish which are now a source of income. Mineral riches are still unexploited, but there are reports of alluvial gold in Ntungwe, L'Ihigo and its tributaries.<sup>4</sup>

## Appendices

In 1909 the Belgian Commission was established in Nkumba, but ceded in May 1911 the post and territory adjacent to the English authorities.

In September 1911 Captain Reid seized Nyamumuza, priestess of Nyabingi who was subject to German territory. This was rectified by the part of the territory located north of the 1st degree of latitude ceded to the English.

The civil administration took over the reins of the country's government in Nkumba in October 1902. In 1914, some time after the declaration of war, Mr. Sullivan transferred the administration headquarters to Kabale.

Previously, in 1913 Captain Macombey established regents under the general supervision of Sebalijja. In 1917 Mr Mac Dongall introduced the first Gombolola chiefs and from that moment the country was formed on the model of the provinces of Buganda, with Miruka, Batongole, and Batikiri (village chiefs).

---

<sup>4</sup> Many of the country's forests are of the kind known as gallery forests along the banks of rivers. There are no large virgin forests like in the Congo. The most important is in Kinkezi. The wood species are not very remarkable; the most important is the podocarpus. (tropical conifers)